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Objavljena Je reportaža ob podelitvi priznanj Svetovnega pokala znamk, 
ki ga prireja SCIARE. Tudi ELAN je bil med najboljšimi: prejel je diplomo 
za 6. mesto v skupnem plasmaju, plaketo za 3. mesto v moški konkurenci 
ter plaketo za zmago v moškem slalomu in veleslalomu. Odličja je iz rok 
miss Evrope prevzel naš zastopnik v Italiji, Marco Colombo.

Dober rezultat tričetrlletja 
še ne jamči izvršitve GN-75

Splošni pregled gospodarjenja 
OZD Elan v tričetrtletju

1. Celotni dohodek In njegovi 
elementi

Celotni dohodek, dosežen v tri- 
četrtletju , sestavljajo 72 % fakturi
rana  prodaja  proizvodov in stori
tev, 26 % in terna prodaja  med 
TOZD in 2 % izredni prihodki, kot 
so prejete obresti, poprave vredno
sti terjatev in drugo.

Po vrednosti je  celotni dohodek 
za 43 % večji v primerjavi na lan
skoletno obdobje. Na tak rezultat 
je vplival povečan fizični obseg pro
daje in delno povečanje cen. Na
daljnja razčlenitev celotnega dohod
ka na porabljena sredstva in doho
dek kaže sicer boljši rezultat kot 
v preteklem letu, vendar pa še ved
no slabše kot predvideva plan.

Pri delitvi dohodka odpade 30 % 
na pogodbene in zakonske obvezno
sti, 65 °/o na  bru to  osebne dohodke 
in 4 % na ostanek dohodka. V pri
merjavi z letnim načrtom  ugotav
ljamo, da so osebni dohodki močno 
porasli, prenizek pa je ostanek do
hodka. V primerjavi z lanskoletnim 
tričetrtletnim  obdobjem je finančni 
efekt mnogo boljši, vendar pa slab
ši kot ga predvideva letni načrt. Na 
tak rezultat so vplivali predvsem 
povečani stroški.

2. Prodaja
Celotna korigirana prodaj brez 

interne prodaje je za 45 % večja v 
primerjavi s tr ičetrtletjem  lani. De
lež prodaje na domačem tržišču 
znaša 56 %, v izvozu pa 44 %. Pro
daja hitre je  narašča na domačem

tržišču kot v izvozu, če prim erjam o 
podatke z lanskoletnim.

Glede na dinamični načrt celotne 
prodaje, ki določa za tričetrtletje 
51,5 % celoletne realizacije, je  ta za 
15 % presežen. Na domačem tržišču 
je p rodaja  presegla dinamični na
črt za 15 %, v izvozu pa 24 %.

3. Proizvodnja

Vrednost izvršene proizvodnje po 
polni lastni ceni (LC 3) je za 38 % 
večja od dosežene v enakem obdob
ju  lani in dosega po vrednosti 76 % 
letne proizvodnje predvidene v na
črtu  1975.

Vrednostno je  bila proizvodnja 
povečana zaradi fizičnega poveča
nja, delno pa na račun večjih cen.

Količinsko je  bilo lotos izdelanih 
za 28 % več smuči kot lani, čolnov 
za 87 % in lestev za 35 % več.

4. Zaposlenost, ure in OD
Stanje zaposlenih 30. 9. 1975 je 

bilo 850 delavcev, kar je za 1 % več 
kot lani v enakem obdobju in manj 
kot predvideva letni plan.

Izkoriščanje delavnega časa se je 
zadnja leta slabšalo, v tem letu se 
je začelo izboljševati, vendar pa še 
ni dosežen zaželeni nivo zaradi še 
vedno velike bolniške odsotnosti za
poslenih.

V tričetrtle tju  so bili poprečno 
mesečno doseženi neto osebni do
hodki na zaposlenega v višini 2998 
dinarjev, kar je  za 21 % več kot 
v enakem lanskem obdobju, in za 
3 % več kot predvideva letni načrt.

5. Sredstva
Od skupnih sredstev je  predvsem 

pomembno gibanje zalog. Celotne 
zaloge so za 19 % večje glede na 
stanje 30. 9. 1974. V s truk turi zalog 
predstavljajo zaloge materiala, 
drobnega inventarja in avto gum 
24 %, kar je  za 3 % manj kot lani. 
Zaloge nedovršene proizvodnje zna
šajo 20 % od celotnih zalog in so 
po vrednosti porasle za 36 %. Pre
težni del slkupnih zalog predstav
ljajo zaloge gotovih izdelkov in t r 
govskega blaga, kar prodstavlja 56 
odstotkov. V primerjavi s preteklim 
obdobjem pa se je ta dol zalog 
povečal za 25 %.

6. Stroški
Celotni korigirani stroški so v 

primerjavi z lanskim devetmeseč
n im  obdobjem večji za 40 %. Iz 
stru'kture je razvidno, da so močno 
porasli direktni stroški, in sicer za 
58 °/o, indirektni pa za 22 %. Celotni 
stroški predstavljajo 82 % letnih 
stroškov predvidenih v načrtu  1975, 
kar je dosti previsoko za 9-mesečno 
obdobje. Velik porast stroškov se 
odraža na finačnem efektu, ki je 
prenizek v primerjavi z letnim na
črtom.

V zvezi s porastom  stroškov bodo 
izdelane nadaljnje analize.

Živahna
samoupravna

dejavnost
Razprava na 40. delovnih skupi

nah, 5. zborih delovnih ljudi in 4. 
delavskih svetih.

Pretekli mesec je bila v Elanu ze
lo tivahna samoupravna dejavnost. 
Med drugim smo na 40 delovnih 
skupinah, 5 zborih delovnih ljudi 
in na 4 delavskih svetih razpravljali 
o polletnem obračunu poslovanja, 
priključno tudi že o 3/4 letnem uspe
hu, o obveznostih, ki nas še čakajo 
za izpolnitev gospodarskega načrta 
1975 in stabilizacijskih ukrepih v 
podjetju.

Vsi zaposleni, brez izjeme so ugo
tovili, da bo treba vložiti še mnogo 
naporov za izpolnitev naših gospo
darskih nalog do konca leta, da bo 
treba delati več, boljše in hitreje za 
uresničitev pogodbenih obveznosti 
do kupcev, ki so letos za 24 % višje 
kot preteklo leto. Greh bi bil, da 
prodanega blaga ne bi pravočasno 
izdelali. Zato se je kolektiv odločil, 
da bo poleg sobot do konca 
leta, delal eno od njih za nadokna- 
denje samoupravne dejavnosti med 
letom, po domače, delal bo za izgub
ljeni čas zaradi sestankov. Zanimivo 
pri tem pa je, da bodo režijci po en 
delovni dan doprinesli s fizičnim 
delom, ki je nujno potrebno za pra
vočasno odpremo v skladišču goto
vih izdelkov. Akcija je že močno v 
teku.

Nadalje smo razpravljali o novem 
Samoupravnem sporazumu o var
stvu pri delu, o merilih za nagraje
vanje in drugo.

V bližnji prihodnosti se priprav
ljajo tudi razprave o polletnih po
ročilih samoupravnih interesnih 
skupnosti v občini Radovljica ter 
osnutki programov SIS-ov za leto 
1976. Do konca leta bomo obravna
vali tudi že predlog gospodarskega 
načrta podjetja za naslednje leto 
in bomo pristopili k nadomestnim  
volitvam v tistih samoupravnih te
lesih, kjer so z odhodi delavcev 
iz podjetja nastale vrzeli, nato pa 
bodo že kmalu razprave o zaključ
nem računu 1975.

Odprtih pa je še cela vrsta dru
gih vprašanj o vsebinski izpopol
nitvi samoupravljanja ter o raz
širitvi TOZD-ov na plastiko in ko
vinsko. Tako nas čaka še mnogo 
dela.

K. S.

UREDNIŠKI ODBOR: Zajc Bo
jan, Janša Stanislav, Bulovec 
Franc, Kolman Franc, Knafelj 
Slavko, Brajnik Vane — ODGO
VORNI UREDNIK: Knafelj Slav
ko — Izhaja mesečno —■ Za člane 
kolektiva brezplačno — Tiska 

Gorenjski tisk, Kranj



Priprave na novo 
tekmovalno sezono

SCIARE — Priznanje Elanu za 3. mesto moški in zmago v slalomu in vele
slalomu

Poletje se je  že poslovilo, priprav
ljalna mrzlica alpskih tekmovalcev 
za naslednjo olimpijsko sezono je  v 
polnem teku. Tu in tam se po časo
pisnih stolpcih že zopet pojavljajo 
članki o alpskih sm učarjih  in njiho
vih pripravah, predvsem v alpskih 
deželah. Jasno, da največ pozornosti 
tem pripravam  daje avstrijski tisk, 
kjer je  alpsko sm učanje nacionalni 
šport. Kritično se obravnavajo pri
prave domačega moštva, analizirajo 
se priprave tujih  moštev, poskuša 
se ocenjevati, kdo ima kake predno
sti že v tej pripravljalni dobi. Po
skušajo se dajati prve prognoze za 
novo sezono.

V tej pripravljalni mrzlici ne mo
remo mimo dogodkov, ki sprem lja
jo  priprave vrhunskih alpskih sm u
čarjev. Dejstvo, da so nekatere vid
ne svetovne firme izstopile iz po
sameznih sm učarskih Pool-ov, pov
zroča skrbi krogu, ki skrbi za alp
sko sm učanje v prizadetih deželah. 
Vprašanje, ali niso prispevki za 
sm učarske Poole previsoki, visi v 
zraku in samo še olimpijsko leto 
je  po m nenju  mnogih tistih mik, ki 
proizvajalce sm učarske oprem e še 
nadalje sili, da plačujejo izredno vi
soke prispevke sm učarskim  skla
dom. Vprašanje pa je, kaj bo s ta 
ko obliko finaciranja smučarskega 
športa  po olimpijskih igrah. Aktual
no in še vedno odprto  je  dejstvo, 
da je  akum ulativnost smučarske 
opreme že tako nizka, da je  vpra
šanje, kako dolgo bodo lahko pro
izvajalci oprem e še krili tako velike 
stroške za sm učarske sklade. Ob ro
bu vseh dogodkov, se postavlja 
vprašanje, kako pa potekajo prip ra 
ve tekmovalcev z Elanovimi smuč
mi. Najuspešnejši Švedi, na čelu z 
Ingem arjem Stenm arkom , so se p ri
prav za novo sezono lotili izredno 
skrbno, tako kot tudi doslej, vendar 
z dosti manj finančnih težav, ki so 
jih  še pred  nekaj leti pestrile, ker 
niso imeli v svojem krogu tako 
uspešnih tekmovalcev kot je  Sten
mark. V primerjavi z ostalimi repre
zentancami je  do tega obdobja ime
la Švedska rperezentanca relativno 
malo priprav  na snegu in znatno 
več kondicijskih treningov. Kondi
cijske priprave so potekale p red 
vsem na Švedskem, v Srednji Ev
ropi pa priprave na snegu in del 
kondicijskih priprav  med posamez
nimi intervali treningov na snegu. 
Primerjava forme s tekmovalci d ru 
gih narodnosti v tem obdobju ni 
možna. Dejstvo je, da m oram o za
upati strokovnemu vodstvu švedske

reprezentance, ki bo prav gotovo 
najbolje znalo, tako kot je  to tudi 
dosedaj, izpeljati priprave tem pira
no, z optimalnimi dosežki v pravem 
času. To se pravi za tekme svetov
nega pokala v prvem delu in samo 
olimpiado v drugem delu sezone.

Češki tekmovalci se pripravljajo  
izredno sistematično, kot že nekaj 
zadnjih let in vsled tega ni slučaj, 
da so dosegli tako vidne uspehe v 
lanski sezoni. V polletnih mesecih 
so si češki tekmovalci med drugim 
nabirali tudi moči ob Jadranski oba- 
si, k je r so v čudovitem vremenu, 
poleg kondicijskih priprav tudi sm u
čali na vodi. Tudi formo čeških tek
movalcev ne moremo realno preso
diti, saj to ne bi uspelo niti boljšim 
poznavalcem. Vendar glede na siste
matično in metodično delo upamo, 
da bodo tudi v letošnji sezoni uspeš
ni, predvsem bomo držali pesti za 
tekmovalce, ki tekm ujejo na Elano
vih smučeh, to so Zeman, Kuzmano- 
va, Soltis in drugi.

Glede priprav jugoslovanske re
prezentance smo za sedaj lahko za
dovoljni. Priprave potekajo zadovo
ljivo kljub velikim m aterialnim te
žavam, katere pestrijo  reprezentan
co. Trener Vogrinc je  napraivl do
ber program, ki naj bi njegove va
rovance, posebno pa Bojana Križa
ja, pripeljal med svetovno elito alp
skih smučarjev. Upamo, da  po 
uspešni pripravi rezultati na tekmo
vanjih ne bodo izostali.

Na področju skakalnega tekmo
valnega športa se je  Elanu v lan
skem letu pojavila huda konkuren
ca — avstrijski proizvajalci skakal
nih smuči. Kljub temu je  Elan 
v precejšnji meri svoje pozici
je  obdržal in računa, da bo v olim
pijskem letu tudi dosegel vidne re
zultate na različnih tekmah. Pred
vsem veliko upanja  se daje nem 
škim in  poljskim tekmovalcem, ka
teri lahko povsem realno posežejo 
po najvišjih odličjih na vseh med
narodnih prireditvah. Grosche, 
Smidt in Kristofiak so glavno orož
je, ki ga bo imel Elan v naslednji 
sezoni. Priprave skakalcev za olim
pijsko sezono so pospešene, vseka
kor je  priso tna želja vseh, da ob
računajo z Avstrijci in popravijo bi
lanco. Glede športnih kombinezonov 
je  povsem jasno, da niso več nobena 
skrvinost Avstrijcev, am pak, da z 
njimi razpolagajo že tudi manj zna
ni skakalci od drugod.

Na področju tekaških smuči vlaga 
Elan velike napore, da bi za nasled

njo sezono pridobil nekaj elitnih 
švedskih tekačev. Testi smuči so po
kazali, da obstajajo  objektivne mož
nosti, da bi nekaj vidnih všedskih 
tekmovalcev nastopilo na smučeh 
znamke ELAN.

Jesensko jadranje — s Savrinske regate

na Jadranu  močni vetrovi, bu rja  in 
jugo, in tak ra t se začne pravo 
»športno« jadranje . Kajti pravi ja 
dralec ljubi m orje v dobrem in sla
bem; v slabem še lažje meri svoje 
znanje in sposobnosti svoje barke. 
Jadralni klub LBD-ja (Ljubljanske
ga brodarskega društva) zato orga
nizira praktične tečaje za začetnike 
pozimi — ta  špartanska vzgoja no
vincev se jim  je  še vedno obnesla. 
Tudi klubske regate (ki pa so repu
bliškega merila) organizira šele, ko 
poletje mine. Letos sta  bili v okto
b ru  dve regati. N ajprej odprto  slo
vensko prvenstvo k je r je  bilo treba 
voziti olimpijski trikotnik, čez 14 
dni pa še Savrinska regata v eta
pah Piran — Izola — Koper — Pi
ran. Savrini se im enuje ozemlje ob 
vsej slovenski obali — od tod ime 
regati.

Naša pasara  je  že od ju lija  v Pi
ranu  in zaman čaka, kdaj se je  bo 
spomnil še kakšen drug član naše 
Brodarske sekcije. Razen Miha, Pe
tra  in mene ni nikogar blizu, čeprav 
je  na razpolago vsem Elanovcem.

Ker zadeve še niso tako daleč, ne 
moremo še postreči z imeni. Vseka
kor upamo, da bomo v naslednji 
sezoni tudi na tem področju odigra
li pomembno vlogo.

bi bilo prav, da se Elan tekme ne bi 
udeležil, saj končno delamo tudi 
jadrnice in nam  je tak nastop samo 
v reklamo. LBD-jevci, ki so nam to
variško odstopili varen privez za na
šo barko, bi nas začeli gledati po
strani, če ne bi šli na njihove rega
te. Ta privez ima tudi reklamni po
men za nas; naša pasara z velikim 
napisom ELAN je  takorekoč na stal
ni razstavi, na očeh vsem, ki se 
sprehajajo  ob obali in ogledujejo 
barke. Mnogo sem jih  že slišala ko
mentirati: »O, te luštne jadrničke
dela Pa Elan, kdove, če bi se jih  še 
dalo dobiti in koliko stanejo?«

Na slovenskem prvenstvu je  sicer 
sijalo sonce, pihala pa je  tudi moč
na burja , takole okrog 3—4 Bf, s 
sunki 5 Bf. Poleg treh L5, jugoslo
vanske nacionalne klase, je  nastopi
lo še 16 jadrnic, med njimi tudi dve 
pasari in dva flaminga. Pasari sta 
tekmovali v svojem razredu.

V soboto smo vozili dva kroga. 
V prvem me je  Mica (konkurenčna 
pasara) krepko prehitela, kajti ima

(Nadaljevanje na naslednji strani)
Elanov paviljon na Športnem sejmu v Beogradu

Petrlček Peter

Uspeh Elanove pasare
Poletje je  že davno mimo. Ni pa Celo za regate nismo uspeli zbrati

se z njim  končala tudi sezona ja- čisto Elanove ekipe, m orala sem po-
dranja, nasprotno. Jeseni zavladajo iskati m ornarje  drugje. Zares pa ne



Uspeh Elanove pasare
(Nadaljevanje s prejšnje strani)

mnogo boljšega krm arja , kot sem 
jaz. Nisem bila vajena krm ariti po 
tako hudem vetru, še manj seveda 
v trikotniku, k je r je treba krožiti 
okrog treh boj, zdaj z vetrom, zdaj 
proti vetru, skupno 9 navtičnih 
milj, pri tem pa upoštevati vsa p ra 
vila regatnega jadran ja . Tudi moja 
posadka mi ni bila v pomoč — oba 
»mornarja« sta  bila popolna začet
nika. V drugem krogu pa smo bili z 
Mico že čisto skupaj. Prehiteli smo 
celo nekaj večjih bark, med njimi 
tudi enega flaminga. V nedeljo, ko 
je  bila na vrsti zadnja plovba v tr i
kotniku, je  še bolj pihalo in morje 
je  bilo grozljivo razpenjeno. Nekaj 
jadrnic je  odstopilo; stare LBD-eje- 
ve lesenjače zato, ker je bila nevar
nost, da polomijo jambore, nekaj 
kapitanov pa je  enostavno reklo — 
v takem pa že ne grem ven! (Tu se 
vidi, zakaj je  dobro, da se že začet
nik privadi slabemu vremenu.) Obe 
pasari sta  h rabro  nastopili. K rm ar 
Mice Cie je  prekaljen jadralec, jaz 
pa seveda nisem mogla strahopetno 
pustiti Elana na cedilu, čeprav me 
je bilo malo strah. V tretji plovbi 
pa sva se klala s Cicem do zadnje
ga, prehitel me je  samo za meter. 
Cicove izkušnje so zmagale, čeprav 
je nedvomno naša pasara boljša.

Cez 14 dni je  LBD organiziral na- 
vigaicjsko Šavrinsko regato. Čeprav 
je bilo vreme ostudno, se je v so
boto zbralo v Piranu 15 bark, od 
tega tri pasare in en flamingo. To
k ra t ni bilo več nobenih dvomov, 
kam s pasarami — priborile so si

svoj razred in odslej organizatorji 
to vedno upoštevajo in pripravijo 
pokal tudi zanje. Pred startom  se je 
razvedrilo, pihala je  srednje močna 
tramontana, ki je  pojačevala. Tudi 
tokra t sem imela za flokista začet
nika, ki pa je bil alpinist in kot. tak 
vajen štrikov, vozlov in nevarnosti. 
Cim bolj se je  jadrnica nagibala, 
tem bolj je vriskal od veselja. Na 
etapnem cilju v Izoli je  bila Mica 
še malo pred nami, nato pa jo je 
Elan dvakrat temlejito prehitel in 
tako osvojil prvo mesto. T retja  pa
sara je  dvakrat zamudila šta rt in bi
la zato zadnja. Tudi »naš« flamingo 
se je  tokrat dobro izkazal — to se 
pravi njegov k rm ar Flok. Premagal 
je  Sterkovo Raco (konstrukcije Ale
ša Kunavra), ki ima po sodbah stro 
kovnjakov nesporno boljše plovne 
lastnosti.

Res je, da ima naša konkurenca 
Mica m anjša jad ra  in še ta so plat
nena. Jasno je, da ima Elanova pa
sara  z dakronom večje možnosti za 
zmago .Kljub temu pa sem vesela, 
da smo jo  premagali, kajti večje 
možnosti je treba tudi znati izkori
stiti. Samo to me žre, da me kolegi 
jadralci sprašujejo, če sem nastopi
la kot član LBD-ja ali kot član Ela
nove brodarske sekcije in ali v Ela
nu ni nikogar drugega, ki bi še ho
tel jadrati , da moram  za posadko 
jem ati alpiniste. Upam, da bo na 
prihodnjih  regatah z našo pasaro 
nastopila kompletna Elanova posad
ka in da bo vsaj še nekaj Elanov- 
cev vzljubilo ta  lepi šport.

Marička Horvat

ba misliti na opremo za športno re
kreacijo med delom, za čas malic. 
Največja možna oblika pomoči s 
strani Elana društvu TVD Partizan 
pa bi bila v tem, da bi uslužbenec 
inšittuta: vodja športnih centrov, ki 
do zdaj ni bil polno zaposlen, oprav
ljal dodatno tudi funkcijo povezave 
med obema društvoma in organiza
cijsko usm erjal in vodil oba. Za to 
delovno mesto bi moral biti prime

ren človek, član IE  Elan, športnik, 
organizator te r  po možnosti doma 
iz Begunj.

Nadalje smo se dogovorili, da naj 
se z vsemi lastnika terena in na
prav v Krpinju sklene medsebojne 
sporazume o pravicah in dolžnostih 
vsakega posebej in skupaj kot ce
lote.

K. S.

Na preizkušnji vožnji

SŠD Elan -  
»Partizan« Begunje

Že nekaj časa je prisotna ideja o 
združenju omenjenih društev, v 
enotno društvo odprtega tipa.

Mnenja smo, da je ta  ideja dobra, 
vendar bi terjala večja finančna 
sredstva in strokovne kadre, kar pa 
je v današnji gospodarski situaciji 
Elana, od katerega se pričakuje ta 
pomoč, zaenkrat nemogoče. Sred
stev skupne porabe enostavno ni.

Nadalje so se izoblikovala enotna 
stališča, naj bi bila športna dejav
nost na tem področju s poudarkom 
na množičnosti, ne pa predvsem za 
vzgojo redkih vrhunskih tekmoval
cev za katere skoraj ni izgledov in 
tudi ne edini cilj. V prvi vrsti naj bi 
se skrbelo za rekreativnost delovnih

ljudi v naselju, kakor tudi v to
varni.

Končno smo si enotni, da naj se 
zaenkrat organizacijske oblike obeh 
društev ne spreminja, temveč d;j se 
jih  podpre in okrepi. Dolžnost in 
želja Elana je, da se društvu TVD 
Partizan pomaga v moralni in mate
rialni obliki (skupni kombi, dodeli
tev smuči, uporaba žičnice v Krpi
n ju  itd.) in da se doseže večja pove
zanost in sodeolvanje s SSD Elan, 
organizacijsko, skupni treningi in 
tekmovanja, da bi bili tudi člani 
SSD Elan bolje pripravljeni na raz
na tekmovanja kot so zimske in let
ne lesariade, občinska tekmovanja 
jn  drugo. V Elanu samem pa bo tre-

Obiskalo nas je 450 kadedot iz Beograda, ogledali so si Elan

Predstavniki naše mladine so povabili v Elan tudi vojake-planince iz Bo
hinjske Bele

Ob 30 -letnici Elana
Rešitev vprašanj iz prejšnje 

številke:

1. Kdaj je bila v Elanu naj
večja gospodarska kriza?

Odgovor: Leta 1958.

2. Kaj smo takrat proizvajali 
serijsko?

Odgovor: Loparje za perjanico.

3. Kakšne spremembe je ta 
kriza povzročila?

Odgovor: Prisilno upravo in 
preorientacijo na proizvodnjo 
smuči.

Pravilno sta rešila: Damjana 
Vogelnik (50 din) in Nežka Dra
gan (50 din).

Nova vprašanja:
1. Kdaj je  bila izgotovljena no

va upravna stavba?

immmasmM

2. Kdaj smo odprli novo šport
no trgovino v Elanu?

3. Kdaj smo odprli novo šport
no trgovino v Zagrebu?

K. S.



Družbena 
samozascita

t o ljubljanska banka

POROČILO O URESNIČEVANJU
DRUŽBENE SAOZASCITE
V OBČINI RADOVLJICA

Razprave o  organiziranju in ures
ničevanju družbene samozaščite ne 
začenjamo na novo, saj lahko re
čemo, da je bila zasnova družbene 
samozaščite idejno in politično ves 
čas del revolucionarne prakse KPJ 
oziroma Zveze komunistov Jugosla
vije. Tudi nas k okrepitvi akcije 
za organiziranje lin uresničevanje 
družbene samozaščite nista prisilila 
kak izjemen položaj ali kakšno sta
nje posebne ogroženosti. Naša var
nost v NOB In v socialistični revo
luciji je bila postavljena na najšir
še temelje Cn se je vedno opirala 
na samozaščitno delovanje vseh po
litično (organiziranih sil narodno- 
osvobodilnega gibanja, ipredvsem 
pa ina visoko zavest in ravnanje 
našega ljudstva, ki jo znalo varo
vati temeljne pridobitve revolucije 
in njene največje skrivnosti ter bi
lo pripravljeno tudi na žrtve, da 
bi zaščitilo svoje borce, bolnišnice, 
skladišča, enote narodnoosvobodilne 
vojske ln vse druge vrednote revo
lucije ln narodnoosvobodilnega gi
banja.

Po nekaterih znanih odklonih v 
delu varnostnih služb je že leta 1966 
brionski plenum ZKJ sklenil po- 
družbiti zadeve v zvezi z varnostjo 
in poudaril [potrebo, da se Zveza 
komunistov redno ukvarja s temi 
vprašanji. Toda šele po 21. seji 
predsedstva ZKJ in po pismu tov. 
Tita in  izvršnega biroja se je ZK 
začela bolj redno In načrtno ukvar
jati z vprašanji varnosti in z nje
nim podružbljanjem. V nedavni 
preteklosti so bile v  akciji Zveze 
komunistov in drugih subjektov na
še socialistične samoupravne druž
be politično onemogočene razne na
cionalistične, liberalistične, neosta- 
linistične lin druge sile notranjega 
sovražnika, ki so sl prizadevale za
vreti naš socialistični družbeni raz
voj, Jn to iprav pred sprejemom 
novih ustav, s  katerimi smo še en
krat enotno In neomajno določili 
temelje samoupravnih odnosov vseh 
naših narodov in narodnosti ter ob
last delavskega razreda, delovnih 
ljudi Jn občanov.

ELMM
Prostor za delovanje sovražnih sil 

se je sedaj zožil, naši delovni ljudje 
in občani pa so pokazali svojo pri
pravljenost, da bi se tudi najncpo- 
sredneje udeležili boja proti vsem  
oblikam zunanjega in notranjega 
sovražnika naše države. Sklepi in 
priporočila skupščine SR Slovenije 
o družbeni samozaščiti, sprejeti le
ta 1970, pomenijo pomembno pre
lomnico v organiziranih prizadeva
njih družbe za razvijanje in utrje
vanje družbene samozaščite. Na 
osnovi tega dokumenta so bili do
seženi pomembni uspehi pri orga
niziranju delovnih ljudi in občanov 
v temeljnih organizacijah združene
ga dela, v krajevnih skupnostih, v 
občini in v republiki. Hkrati pa se 
je okrepila tudi varnostna kultura 
vseh nosilcev družbene samozaščite. 
Upravni, pravosodni in drugi držav

ni organi, ki opravljajo strokovne 
naloge na področju družbene samo
zaščite, so  s svojim delom prispe
vali pomemben delež pri organizi
ranju in pripravljanju delovnih lju
di za uresničevanje družbene samo
zaščite. Njihov prispevek je bil zla
sti v naporih za pravilno razume
vanje družbene funkcije samozašči
te, kakor tudi v strokovni pomoči, 
v ustreznih pobudah pri urejanju 
tega področja v statutih in drugih 
samoupravnih aktih.

Zvezna skupščina pa je v juliju 
1973, izhajajoč iz ustavnih načel in 
družbeno političnih stališč, da je sa
mozaščita najširša podlaga za or
ganiziranje in uresničevanje varno
sti naše samoupravne družbe in da 
se svoboščine delovnih ljudi In ob
čanov ter druge družbene vrednote 
najpopolneje zavarujejo z izpolnje
vanjem načel družbene samozaščite, 
sprejela Resolucijo o temeljih za 
uresničevanje družbene samozaščite 
v sistemu samoupravljanja. Ta re
solucija zavezuje vse delovne ljudi 
in občane, temeljne organizacije 
združenega dela In druge samo
upravne organizacije in skupnosti, 
družbenopolitične organizacije in 
seveda tudi družbeno-polltične 
skupnosti. Posebno pomembno vlo
go imajo krajevna skupnost, obči
na in temeljna organizacija zdru
ženega dela kot osnovni nosilci sa
mozaščite.

Krajevne skupnosti glede na go
spodarske in družbeno-politične raz
mere, gostoto naseljenosti In sestavo 
prebivalcev organizirajo občane za 
družbeno samozaščito ter vplivajo 
na druge dejavnike, da irazvijajo 
ln utrjujejo družbeno samozaščito.
V krajevni skupnosti spremljajo in 
ocenjujejo splošne razmere varno
sti, z ustreznimi oblikami in ukre
pi skrbe za varstvo družbenega pre
moženja, osebno in premoženjsko 
varnost občanov, varnost pomemb
nih javnih in drugih objektov, oce
njujejo in ugotavljajo žarišča in ne
varnosti za javni red in mir, za 
zdravje in nedotakljivost občanov. 
Skupščina KS ureja temeljna vpra
šanja družbene samozaščite v svo
jem statutu.

Občina kot družbeno politična 
skupnost je na svojem območju že 
po svoji družbeni funkciji najbolj 
odgovorna za varnost in zaščito. 
Skupščina občine na svojo pobudo 
in pobudo delegatov in delegacij, 
izvršnega sveta ter upravnih orga
nov obravnava in utrjuje probleme 
varnosti in zaščite na svojem ob
močju, sprejema ustrezne odloke 
in sklepe ter spremlja njihovo izva
janje. Posebno pozornost mora po
svetiti delu strokovnih služb, In
špekcij, kontrole ter jih spodbujati 
k dejavnosti in sodelovanju v druž
beni samozaščiti.

V temeljnih organizacijah združe
nega dela ter drugih samoupravnih 
organizacijah leže trajne vrednote 
socialistične samoupravne družbe. 
Zato organiziranost in učinkovitost 
ukrepov varnosti in samozaščite v 
organizacijah združenega dela In 
drugih samoupravnih organizacijah 
neposredno vpliva na vso družbeno 
samozaščito in na učinkovitost vse
ga samoupravnega sistema. V teh 
organizacijah mora postati samo
zaščita sestavni del načrtov in raz
vojnih programov ter pomemben 
del njihove dejavnosti ter rednih 
prizadevanj samoupravnih in dru
gih organov ter delovnih kolektivov.

(Se nadaljuje)

Spoštovani!

Olimpijski srebrniki, 
prekrasen spomin na 
enkraten dogodek In darilo, 
ki ga bo vsakdo cenil.

Za absolutno kvaliteto  
jamčita Kraljeva kovnica  
v Hullu, Ouebeck, in 
kanadska vlada.

Prvo serijo že lahko kupite 
v vseh poslovnih enotah 
Ljubljanske banke.

O hranjajm o olimpijsko idejo!

Cas, v ka te rem živimo, nam n« da je  veliko priložnosti. d a  bi s e  lahko pogosto  srečevali 
a  stvarmi, ki |ih krasi la stnost trajno le pega In vrednega. V priganjajočem ritmu 
v sakdan ih  osebnih  In poslovnih skrbi dost ikra t niti n e  ulegnomo. da  bi se  tega zavedeli 
toda  pridejo trenutki, ko s e  v n a s  oglasi  tudi ta ka  potreba  Pa  čeprav morda  samo 
takrat, ko želimo koga obda rova ti ..

Olimpijski srebrniki, ki jih je Izdala kanadska  vlada v spomin na XXI. olimpijske Igre 
le ta  1976 v Montrealu, ao redek primer Izjemno lepega spom inskega denarja , na katerem

Kovani so v posebnih  st iskaln icah a počasnim  hodom. Vse odkovke prijemajo izključno 
z mehkimi, belimi rokavicami, in vsak posebej mora  skozi Izredno strogo kontrolo 
kvalitete.

Celo tno Izdajo olimpijskih srebrnikov sesta vlja  aedem  serij z naslednjimi motivi: 

geogra lskl motivi, 

olimpijski motivi.

prvi kanadski tporti,  

olimpijske a tle tske  discipline.

olimpijska navtične'd iscipline ,

olimpijski mottvenl tporti .

spominska  Izdaja.

Vsako serijo sestavljajo  dva  kovanca za 10 In dva kovanca za S kanadskih  dolarjev 
nominalne vrednost i. Oesetdola rakl kovanci Imajo premer 45 mm in vsebuiejo 39,75 g 
č is tega  srebra; petdola rskl kovanci lma|o premer M  mm In vsebujeio 19 875 g 
č is tega  srebra. Val kovanci ao Izdelani Iz ste r lin ikega  srebra  čia loče  92.5 V«.

Na zadnji  strani vseh kovancev je  podoba  kraljice  Elizabete  II.

Srebrniki XXI. olimpijskih Iger Imajo poleg numizmatične In dejanske  vrednost i tudi 
Izredno veliko um etn itko vrednost in predstavljajo  eno  od naizanlmivejtih in na|lepi<h 
do  sedaj Izdanih tovrstnih zbirk.

Olimpijski srebrniki bodo vsakemu numizmatiku in ljubitelju dragocene  umetnosti 
nepogre il jiva obogati tev njegove zbirke. Izredno primerni pa ao tudi kol osebno  
•II reprezen tančno  darilo poslovnim partnerjem in sodelavcem ob  raznih jubilejih.

Z nakupom olimpijskih srebrnikov pa  podpirate  tudi razvo| n a te g a  a m aterskega  tporta . 
kajti de l nominalne vrednost i vsakega pri naa  prodanega  kovanca  pripada 
Jugoalovanekemu olimpijskemu komiteju.

Poslovne eno te  Ljubljanske banke t e  apre)ema|o  naročila za  naslednje  aerije. 

Ljubljanska banka

Zbornik: Prazniki 
slovenskih občin

V novembru bo izšel zbornik Praz
niki slovenskih občin, posvečen 30. 
obletnici zmage nad fašizmom in 30. 
obletnici osvoboditve naše domo
vine.

Zbornik izdaja Skupnost sloven
skih občin. Za pripravo in natis 
zbornika je  bil sklenjen poseben do
govor s skupščinami slovenskih ob
čin in m esta Ljubljane, ki so tudi 
izbrale avtorje  in nato v sodelova
n ju  z družbenopolitičnimi organiza
cijami sestavke verificirale. Poleg 
avtorjev, ki so jih  sestavljali udele
ženci NOB, raziskovalci in poklicni 
zgodovinarji, so pri pripravi in  ure 
ja n ju  zbornika sodelovali tudi drugi 
znanstveni sodelavci in poseben 
uredniški odbor. Zbornik obsega 
poljudnostrokoven opis vseh dogod
kov, ki so bili izbrani za občinske 
praznike in praznik m esta L jublja
ne, avtorji pa so po svoji presoji 
vtkali v opisovanje tudi dogajanja 
pred dogodki in po n jih  te r  dali s 
tem  širši vpogled v zgodovino naše
ga revolucionarnega gibanja in na
rodnoosvobodilne borbe.

Zbornik je  pisan mozaik dogod- 
ko viz naše revolucionarne pretek
losti, saj posega z opisom prazni
kov, npr. prav v čase protifašistične
ga boja  v Marezihaggah v letu 1921, 
spopada revolucionarnega delavstva 
z orjunaši v letu 1924 in revirske 
stavke leta 1934 te r  prek ustanovitve 
in organizranja Osvobodilne fronte, 
form iranja  prvih partizanskih enot, 
organizacije ljudske oblasti pa vse 
do osvoboditve in zadnjih bojev v 
drugi svetovni vojni na našem 
ozemlju.

To je  prva publikacija pri nas, v 
kateri bodo predstavljene vse slo
venske občine skozi dogodke poseb
nega pomena, ki so bili izbrani za 
občinske praznike, in tudi prva, ki 
na tak način obravnava in osvetlju
je  del naše reovlucionarne zgodovi
ne in s tem daje bogat prispevek k 
oživljanju tradicij narodnoosvobo
dilnega boja  in revolucionarnega de
lavskega gibanja.

Zbornik je  bil izbran med tiste 
publikacije v letošnjem jubilejnem 
letu, ki bodo imele posvetilo, da so

izdane v počastitev 30. obletnice 
osvoboditve. Imel bo form at 22 X 22 
centimetrov in bo obsegal 200 
strani.

Zbornik je  rezultat prizadevanj 
vseh slovenskih občin in m esta 
Ljubljane, organov Skupnosti in 
nad 60 neposredno angažiranih so
delavcev.

Želimo, da bi ta  publikacija pri
šla med čim širši krog naših delov
nih ljudi in občanov. Šolam in mla
dini bo zbornik koristen učni pripo
moček pri obravnavanju zgodovine 
revolucionarnega delavskega giba
n ja  in narodnoosvobodilne borbe, 
delovnim organizacijam, krajevnim 
skupnostim, družbenopolitičnim or
ganizacijam in drugim pa naj bi 
služil še posebej kot spominsko da
rilo zaslužnim delavcem, delegatom 
idr. ob raznih spominskih, jubilej
nih in podobnih priložnostih vsa
kom ur pa bo tudi lepa dopolnitev 
njegove knjižne zbirke.

Prednaročniška cena zbornika je 
100.— din, prednaročila pa spreje
mamo do 10. novembra 1975 na na
slov: Skupnost slovenskih občin, 
Ljubljana, Cankarjeva c. 5, žiro ra 
čun št.: 50101,678-48155.

V pričakovanju vašega naročila 
vas tovariško pozdravljamo.



»Boleznimanija«
— V Jugoslaviji dnevno ne pride 

na delo 200.000 delavcev!

— V jeseniški občini ostri ukrepi 
proti vsem tistim, ki bodo neopra
vičeno izostali z dela pod pretvezo 
bolezni!

— V Elanu poprečno dnevno 
manjka na delu 70—80 delavcev!

2e na zadnjih zborih delavcev 
smo ugotavljali, da je  število dnev
nih izostankov z dela prcikomemo, 
med njimi je  največ boleznin, kar 
pomeni od skupnega števila zapo
slenih blizu 10 %, m arsikdaj pa ce
lo do 14 %. Tako mora od 850 pri
bližno polovica efektivno zaposlenih 
delavcev (minus izostankarji) do
brih  350 ljudi preživljati skoraj de- 
vetstočlanski kolektiv, mod njimi 
tudi tiste, ki so (ali pa tudi niso)

8TALIBCA. MNENJA, KOMENTARJI

Socialni delavci naj bi skušali z 
obisku na domu odkriti prave vzro
ke za odsotnost z dela. Vse delovne 
organizacije naj bi imele v spora
zumu z zdravstvenim domom svo
jega zdravnika, s katerim  bi čim- 
tesneje sodelovale.

Vsi pristojni bi se morali posve
titi boljši ureditvi otroškega var
stva, saj je tudi zaradi tega veliiko 
odsotnosti, socialne probleme pa 
naj bi skupaj reševala oddelek za 
družbene službe skupščine občine 
in OZD. Delovne organizacije naj 
bi tudi za tiste, ki med delovnim 
časom odhajajo k zdravniku, uved
le propustnicc, občinski sindikalni 
svet pa je priporočil, da zdravniki 
ne bi priznavali bolniškega staleža 
za nazaj.

V jeseniški občini se bodo torej 
na vsej črti spopadli z »zdravimi

MAKS TOBOLJEVIČ: Dnevno ne pride na delo četrt milijona Jugoslovanov

—  čudno, bitka še l e m  začela, pa |e Se toliko ra n ie n c e v .. .

DELO, 23. oktobra 1975

upravičeno odsotni z dela. Pripom
be s sestankov delovnih skupin so 
jasno opredelile »izostankarje«, da 
so v glavnem vodno oni in isti in 
da naj se javno obravnavajo. S tem 
so delovni ljudje dokazali svojo zre
lost, saj dobro vedo za kaj gre, kar 
pa bo še bolj aktualno v bližnji 
prihodnosti, ko bo vsak obrat ali 
oddelek na samostojnem obračunu.

Kmalu po naših sestankih smo 
brali tudi v dnevnom časopisju o 
enaki problematiki po različnih ob
činah, regijah in v vsej Jugoslaviji 
(Delo, 23. 10. 1975, Delo, 17. 10. 1975, 
Glas, 22. 10. 1975 in drugi). Povze
mamo nekaj izvlečkov:

— IGRE Z BOLEZNIJO — V je
seniški občini ostri ukrepi proti 
vsem tistim, ki bodo neupravičeno 
izostali z dela pod pretvezo bolezni.

Za začetek učinkovite akcije proti 
neupravičenim izostankom z dela 
pod pretvezo bolezni so se v začetku 
oktobra sestali predsedniki vseh de
lovnih organizacij v občini, ki za
poslujejo več kot sto delavcev, 
predstavniki skupščine občinske 
zdravstvene skupnosti in predstav
niki zdravstvenih zavodov. Dogovo
rili so se, kako naj bi temeljito 
pozdravili to globoko rano našega 
gospodarstva.

Kadrovske službe v vseh delovnih 
organizacijah bodo pripravile pre
gled vseh delavcev, ki so pogosto 
v staležu delanezmožnih (v Železar
ni je  nekdo lani celo štiridesetkrat 
obiskal obratno ambulanto), o tem 
pa bodo spregovorili skupno s po
litičnimi organizacijami.

Pridne ženske roke pri delu

sija pa naj odredi še kazen za na
pravljeno škodo podjetju.

Sicer bi marsikateri graditelj imel 
nekaj težav, počakati bi moralo tu
di kako opravilo na njivi, toda red 
bi pa  bil, pa kmalu, in ne bi jokali

za sredstvi za zdravljenje resnično 
bolnih ljudi, ki jih  tudi ni malo, 
in pravico imajo do zdravljenja. 

(Glas, št. 82, 22. 10. 1975)

I. S.

Če pode kruh, poljubi ga!

bolniki«. Morda se bodo čez leto 
dni le zmanjšale zastrašujoče šte
vilke.

— V Jugoslaviji dnevno ne pride 
na delo 200.000 delavcev!

To smo lahko prebrali v dnevnem 
časopisju. Kaj pa to pomeni? Da 
je  vsak dan izubljenih 1,600.000 de
lovnih u r . . .  da ni bilo opravljeno 
toliko in toliko dela, ni bilo izdela
nih toliko in toliko izdelkov. Neka
teri strokovnjaki računajo, da sta
ne 1 ura  delavca v tovarni približno 
100 din, če pa v tem času ne pro
izvaja, pa je  to čista izguba. 
1,600.000 u r dnevno da misliti, po
sebno, če slutimo, da vse ure niso 
bolezenske. Mislim, da smo do pra 
vih bolnikov često nepravični in ce
lo krivični, ko jih prepovršno ob
ravnavamo. V naših am bulantah de
lajo nepotrebno gnečo, stroške in 
slab zrak mnogi simulanti, lenuhi 
pa tudi namišljeni bolniki. Zaradi 
onih drugih za prve skoraj ni časa 
za preglede in denarja za resnična 
tra jna  zdravljenja.

Kako temu napraviti konec? S 
poostreno kontrolo! »Bolnika«, ki 
v času bolovanja ni doma, odvis
no od »bolezni« ne leži ali počiva, 
temveč meša malto, orje ali žanje, 
vozi avto ali traktor, se potika po 
m orju, ali pa popiva pri sosedih, 
ženi sina ali pa skače prek plotov, 
takem u naj se čas prebit na takem 
»bolovanju« šteje kot težka kršitev 
delovnih obveznosti, in najmilejša 
kazen naj bi bila neplačan celotni 
bolniški dopust, disciplinska komi-

(Iz časopisa »Gospodarstvo«,
Trst, 10. 10. 1975)

Ne vem, ali se človek iz današ
njega rodu še zgraža, ko ugleda na 
ulici ali ob pločevinastem vedru za 
odpadke žemljo ali celo štruco k ru 
ha. Starejši, tisti, ki so še slišali 
nauk svojih mater: »Poljubi kruh, 
ako pade na tla,« bi se gotovo še 
zgražali in pripomnili: »Presiti smo! 
In še govorimo in pišemo, kako 
strašno gospodarsko krizo preživ
ljamo . . .«

Kruha v smeteh ne najdeš samo 
v deželah, k je r je  moke mnogo, ne 
samo po dobrih žetvah, tudi v de
želah, ki žito uvažajo za zopet dra 
ge dolarje, ga je  po smeteh. V res
nici smo ga torej siti, razvajeni smo 
in pravzaprav vpijemo, kako smo 
lačni, lačni vsega, ne samo hrane, 
temveč tudi obleke — morda te ne 
več toliko, ker hodimo rajši na pol 
nagi — in seveda tudi m otorjev in 
avtomobilov. Vpijemo na ves glas, 
da smo lačni, ker je  to že organi
zirana moda, pravo razstrelivo za 
politične eksplozije . . .

To je prav znanstveno dokazal — 
danes mora biti vse blago znan
stveno zajamčeno, ako ga hočemo 
razpečati v kuhinjah in tudi na po
litičnih tribunah — neki mlad ame
riški znanstvenih, profesor na vse
učilišču v Tucsonu. Prišel je nam
reč na misel, da organizira skupine 
študentov, ki bodo brskale po sme
teh in odpadkih, ne seveda z golimi 
rokami, temveč v gumijastih roka
vicah, te r tipične predmete, ki so 
jih  meščani odvrgli, zbirali v škatle 
te r prinesli na univerzo. Po odpad
kih bi lahko presodili socialno stop
njo prebivalcev.

Njegovi študenti so tako ugoto
vili, da so prebivalci mesta Tucson 
(v ZDA) dvajset odstotkov še po
polnoma ohranjenih in užitnih živil 
zavrgli v smeti. Vsako leto zavržejo 
9500 ton živeža v vrednosti 9 do 11 
milijonov dolarjev. Profesorjevi so
delavci so na podlagi raziskave po 
smeteh in odpadkih presodili, da 
je poraba s proteini bogatih živil, 
kakor mesa, sira in jajc, v času 
hude inflacije med leti 1973 in 1974 
upadla predvsem med revnejšimi 
sloji; bogatejši niso varčevali s h ra 
no, temveč na drugih področjih.

Dobro veste, da ne delajo tako 
samo v Ameriki; marsikje drugje 
po svetu, morda še v večji meri. 
Morda so postali Američani v boju 
proti inflaciji še bolj varčni, k^kor 
smo mi. Mar ni sama občinska 
uprava v Tucsonu odredila zbiranje 
aluminijastih škatel med odpadki?
V enem samem lotu zavržejo me
ščani nič manj kakor za 80 milijo
nov dolarjev takšnih škatel med 
smeti!

To delamo tudi mi. Verjetno tak
šnega rekorda še nismo dosegli, ker 
uživamo manj konserviranih živil. 
Trkamo pa na vrata  Američanov za 
posojila, namesto da bi jih  posne
mali v varčevanju in če treba tudi 
pobirali aluminijaste škatle . . .

—Ib

Marko Hergoulh -  
razstavljal v Elaau
Slikar samouk Marko Hergouth, 

mizarski pomočnik, zaposlen pri 
nas v delavnici telovadnega orodja, 
je v mesecu oktobru razstavljal 30 
umetniških slik in perorisb v avli 
upravne zgradbe. Razstava je dobro 
uspela, saj je  kot »naivec« dobil več 
laskavih ocen. Kot slikar-amater je 
pred tem že razstavljal na Bledu 
v hotelih Gami in Golf, za praznik 
republike bo razstavo prenesel v 
Radovljico, nato pa še v Varaždin 
in Banja Luko.

Čestitamo!



Evropski pokal 1975/76
Moški: Smuk Slalom Vel. slal.

7.— 8.12. Filaine (FRA) X X
13.—14.12. Laax (SUI) XX
20,—21.12. Courmayeur (ITA) X X
28.12. Ebnat Kappel (SUI) X
7 , -  8. 1. Tarvisio (ITA) X X
9. 1. Sella Nevea (ITA) X

11. 1. K ranjska gora (JUG) X
13. 1. Badensdorf-Gerlitze (AUT) X
17.—18. 1 Haus dm Ennstal (AUT) X X
22.-23. 1. Laiterns (AUT) XX
24.-25. 1. Bregonzervvald (AUT) X X
28.-31. 1. Megeve (FRA) X X
7,— 8. 2. Villars/Ollon (SUI) XX

13,—14. 2. Ponte di Legno (ITA) X X
5,— 6. 3. Jahorina (JUG) X X
9,—10. 3.

1/1 "3

Jasnd (CSF) X X
],J.—14. 3 Oberstaufen (BDR) X X
17—18. 3. La Pinitta (SPA) X X
18,—19. 3. San Vigilio Marebbe (ITA) X X
27.-28. 3. Andorra (AND) X X

1.— 4. 4. Arosa (SUI) X X

11 14 13

Ženske:

4,— 5.12. Cervinia (ITA) XX
11.—12.12. Tignes (FRA) X X
14. 12. Les Contamines (FRA) X
20,—21.12 Sansicario (ITA) X X
4 , -  5. 1. Vysoke Tatry (CSF) X X
9,—10. 1. Szyzyrk (POL) X X

16,—17. 1. Saalbach (AUT) XX
20,—21. 1. Folgarida (ITA) X X
24.-25. 1. Alpes Vaudoises (SUI) X X
27.-29. 1 St. Gervaris/Chamonix (FRA) X X

1.— 2. 2. Staufen-Breisgau (BDR) X X
7,— 8. 2. Celje-Golte (JUG) X X

14.—15. 2. Piancavallo (ITA) X X
5.— 6. 3. Zeli am See (AUT) X X

13,—14. 3. Bareges (FRA) X X
23.-24. 3. Sierra Bevada (SPA) X X
24.-25. 3. (ITA) X X
1,— 4. 4. Arosa (SUI) X X

9 13 13

Vojaki-planinci z zanimanjem sledijo delu

Ogled naše

Obisk iz Bolgarije

Drugega oktobra nas je obiskal tov. Todor Stojčev, član Politbiroja 
bolgarske komunistične partije in sekretar Okrožnega komiteja me
sta Varna s soprogo. Spremljal jih je sekretar občinskega komiteja
7.K Radovljica tov. Bohinc. Gostje so sl ogledali podjetje In se po
govarjali z našimi najvišjimi predstavniki.

S. K.

Prebivalci Iz bližnje in daljnje okolice so prišli na ogled Elana

tovarne

Posebno pozorni so bili najmlajši obiskovalci



Novice
SVENSK SKIDSPORT, 1975/8

V švedskem alpskem ski-poolu 
sodeluje 9 proizvajalcev smuči, in 
sicer oprem ljajo  sledeče število tek
movalcev:

Mošiki Zenske

A B C A B
Atomic 1 2 1 3 — 7
Blizzard — 2 1 — 1 4
Dynastar 2 1 2 2 1 8
Elan 1 — 1 — 1 3
Fischer — — 2 — 2 4
Freyrie 1 1 — — — 2
Kneissl — 1 — — — 1
Spalding 1 1 2 — 1 5
Vollkl — 1 — — — 1

* * *

Navodilo za izbiro smuči, ki ga 
je izdala visoka šola v Munchnu:

A. Odrasli — Odgovoriti je treba 
na vprašanja in sešteti točke, ki jih 
prinesejo odgovori. Število točk po
ve, kateri t ip  smuči je primeren za 
vas.

1. Želite smuči, s katerimi se bo
ste lahko smučali tudi po ledenih 
prograh?

da — 1 točka 
ne — 0 točk

2. Potrebujete smuči, ki jih  boste 
z lahkoto obračali tudi pri manjši 
h itrosti — ali iščete smuči, ki jih 
je sicer malo težje obračati, toda 
bolje drže smer?

lahko vodljive — 0 točk 
malo težje vodljive — 3 točke

3. Kako hitro  navadno smučate?

počasi — 0 točk
ne ravno počasi — 1 točka
poprečno hitro  — 3 točke

a j :

Sl!
sli

0 L _ 150—170
1 A—L 170—190 160-180
2 A 175—195 160—180
3 A 180-200 170—190
4 - 5 A - S 190-200 170—190
6 - 7 S 190-210 —

Mnogo dela še čaka pred odpremo smuči

12 P R O I Z V O D N I

Vodja švedsike smučarske zveze je 
Stig Synnergren, njegov pomočnik 
Ivar Egerstal. Tehnično vodstvo 
alpske reprezentance sestavljajo: 
Carl-Gustav Briandt — vodja repre
zentance (kapitan), Lars-Johan
Karlsson — vodja, H erman Nogler 
— vodja trenerjev, Olle Roldn — 
tren e r  moški im B jorn Hainsson — 
trener  žensk.

Priznanje
organizatorjem

DS podjetja je na 19. redni seji, 
30. oktobra 1975 analiziral potek 
proslave 30-letnice podjetja In 25. 
obletnice samoupravljanja. Ugotovil 
je, da je proslava dobro uspela in 
ob tem izreka priznanje vsem, ki 
so kakorkoli sodelovali in pomagali 
Pri izvedbi te zahtevne naloge. Eno izmed najzahtevnejših delovnih mest

Menarodno združenje za varnost 
pri sm učanju (IAS) se ukvarja tudi 
z norm iranjem  in terminologijo 
smuči. Smuči je  razdelilo glede na 
njihove vozne lastnosti v tri sku
pine:

L smuči, lahko vodljive tudi pri 
mali hitrosti. Primerne so za učenje 
in začetnike te r  za gladke terene.

S smuči, pri katerih  robniki moč
no prijem ajo in so stabilne tudi pri 
večji hitrosti. Te so za sm učarje s 
solidnim znanjem.

A smuči, dobro vodljive in z rob 
niki, ki močno grabijo. Te so za 
smučarje, ki brez težav pri vsakrš
ni hitrosti obvladajo tudi težke te
rene z najrazličnejšimi snegovi.

SKI WELT, 1975/10

Objavljen je  in terv ju  s Preimlom, 
trenerjem  avstrijskih skakalcev; 
Preiml pripoveduje, kako se pri
pravljajo za olimpijske igre.

»Na področju opreme ne priča
kujem nobenih čudežev, kljub in
tenzivnem testom.

Zaradi izvoznih interesov proiz
vajalcev nimamo mi (avstrijska re
prezentanca) nobene prednosti.

Naši nasprotniki se okoriščajo z 
izsledki iz naše dežele.«

Objavljena je tudi fotografija s 
kupom Elanovih in drugih skakal
nih smuči ležečih za plotom, 
pripisano pa je: »Ekskluzivnosti 
materiala ni več.«

SCIARE, 1975-121-122

V pismih bralcev nokdo sprašu
je, ali so zanj kot začetnika dobre 
Elanove J-701, ali bi ra je  Spaldingo- 
vo Olimpio 999 ali Fischerjeve. »Sci- 
are« pravi, da so J-701 najboljše za 
začetnika; da so Olimpija sicer tu 
di dobre, a so starejši model.

Stenm ark mora odslužiti še voja
ščino, to  bo trajalo  12 mesecev. Do
volili so mu, da to 9tori po obro
kih; tri poletja po 4 mesece.

NACHRITEN Ft)R 
AUSSENHANDEL, 9. 9. 1975

Stopnja nasičenosti z zim skošport
nimi artikli v Franciji ne presega 
5 % gospodinjstev, medtem ko ta 
znaša v Avstriji in Švici preko 15 %. 
Za sezono 75/76 planira Rossignol 
proizvodnjo 875.000 parov. 77 % 
smuči gre v izvoz. V sezoni 74/75 so 
imeli prom et okrog 230 Mio fran
kov, od tega cca 54 milijonov na  do
mačem trgu. Druga največja fran
coska firma smuči DYNAMIC je 
proteklega leta izvozila cca 10%.

Zahvali
Ob boleči izgubi drage mame 

PAVLE KUNC

se lepo zahvaljujem za venec sode
lavcem iz kovinskega skladišča in 
TB ter za izrečena številna sožalja 
in spremstvo na njeni zadnji poti.

Žalujoča hči 
Ivanka Petrovčič
z družino

Ob težki izgubi drage mame

PAVLE KUNC

se lepo zahvaljujem sodelavcem 
robničenja in metalne za denarno 
pomoč namesto venca na grob.

Žalujoča hči 
Dragica Vlšnlkar
z družino



...še s proslave

V prvi vrsti najdražji gostje — ustanovitelji Elana

Udeleženci proslave ob otvoritvi, med petjem državne himne

Tudi našemu fotografu Franciju Kolmanu ni prlzanešeno

Kamera je posegla globoko med udeležence proslave

Ingemar Stenmark ogleduje brošuro »Elan 30«

Najlepši pečat proslavi je dal ansambel bratov Avsenik


